
策
策 畫 未 來
Developing — 

Planning the future

2023年業務計畫
2023 Business Plan



47

前       言

為帶領臺灣期貨市場持續成長，2023年期交所將戮力求精，持續推動各項業務，以滿足國內外業者與

交易人需求，並提供全方位之優質交易環境，為臺灣期貨市場之永續經營及蓬勃發展奠定穩固基礎。茲就

2023年業務推動重點共8項，說明如下：

一、研究與開發新商品

2023年期交所規劃建置客製化契約交易平台，初步規劃適用股價指數商品，提供交易人可依需求設定

到期日、履約價格等彈性，俾利交易人更精確管理其投資組合，提高資金使用效率。考量近年來國際間逐

步實施「非集中結算店頭衍生性商品保證金規範」(Uncleared Margin Rules, UMR)，使店頭市場參與者交

易成本、資本計提及保證金負擔大幅增加。期交所推出客製化契約，使交易靈活更有彈性，亦享有集中市

場交易之優點：如無須面臨交易相對方違約風險、價格資訊透明度高、可與其他同標的商品進行保證金互

抵。客製化契約交易平台期能提供更便利的金融工具給潛在避險交易人，回歸衍生性商品的避險本質，對

於市場長期健全發展，應能產生正面的效果。

Introduction

To lead Taiwan's futures market to continue to grow, in 2023, TAIFEX will strive to pursuit of excellence 

and promote various businesses that can meet the market needs of domestic and abroad, and provide a 

comprehensive high-quality trading environment, laying a solid foundation for the sustainable operation and 

vigorous development of the futures market in Taiwan. The eight key aspects for 2023 are as follows:

I. Development of the New Products

TAIFEX plans to build a flexible contract trading platform in 2023. The preliminary plan is to make it 

applicable to equity index products, and provide traders with the flexibility to set the expiration date and the 

strike price according to their needs, enabling traders to manage their portfolios more precisely and improve 

capital efficiency. In consideration of the gradual implementation of the Uncleared Margin Rules (UMR) around 

the world having greatly increased the transaction cost, capital and margin requirement, the flexible contracts 

not only provide market participants with higher flexibility but also with benefits of exchange-traded and 

central clearing characteristics to lower capital requirement. Additional benefits for trading flexible contracts 

include no counterparty credit risk, high price transparency, and mutual margin offset with other products of 

the same underlyings. The flexible contract trading platform will help further develop Taiwan's futures market.

2022  Taiwan Futures Exchange
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二、強化制度改革與創新

在交易制度方面，期交所自2018年起以階段性方式推動期貨市場動態價格穩定措施，陸續適用於國內

外股價指數期貨、臺指選擇權、匯率類期貨、ETF期貨、個股期貨及商品類期貨，至2022年擴大適用於電

子、金融及ETF選擇權，半導體30期貨及航運期貨亦於上市當日同步納入動態價格穩定措施適用商品；目

前期貨市場商品近99.9%交易量皆已適用動態價格穩定措施，2023年規劃擴大動態價格穩定措施適用於黃

金及股票選擇權，以打造更穩健、更便利之交易環境。

另夜盤自2017年推出後至今已有21項夜盤交易商品，2022年日均量近50萬口，較2021年成長

57.99%，且占日盤同商品交易比重逾5成，顯示交易人積極參與期貨市場夜盤交易，為發揮夜盤即時因應

國際金融市場提供交易、避險之功能，2023年將持續依商品交易量及交易人參與情形，評估新增適合夜盤

交易商品。

在期貨集中交易市場結算制度部分，因應夜盤交易量持續成長，為強健我國期貨市場全天候風控機

制，與期貨公會及期貨業者推動增加盤後壓力測試作業次數、夜盤風險警示服務及日盤盤前帳戶風險資訊

優化三項強化夜盤風控措施，以協助交易人瞭解帳戶風險並適時採取因應措施，增進期貨市場風險控管機

制健全發展。

此外，期交所參酌國際主要結算機構作法，採分階段方式推動店頭集中結算機制。於第一階段2022

年7月25日起，優先將具有存續期間長、名目本金大及信用風險高之新臺幣利率交換契約納入集中結算範

圍，參與對象為期交所之結算會員。第二階段2023年7月更積極規劃擴大店頭集中結算範疇，於結算商品

面，新增新臺幣無本金交割遠期外匯契約(Non-Delivery Forward, NDF)集中結算；於服務對象面，接續提

供結算會員之客戶結算服務，提升全市場參與比例。另參考國際金融監理趨勢，主要國家皆已實施利率交

換契約強制集中結算，將協助主管機關推動新臺幣利率交換契約強制集中結算。在國際合格結算機構認可

方面，期交所將持續努力爭取美國、加拿大、英國與日本之金融監理單位之認可或豁免，俾利外資參與我

國集中結算，並得以適用較低之資本計提規範。
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II. Enhanced Mechanisms

In terms of trading mechanisms, TAIFEX has been implementing the dynamic price banding mechanism 

(DPBM) in phases since 2018, and applying to domestic and foreign equity index futures, TAIEX Options, FX 

Futures, ETF futures, single stock futures, and commodity futures. In 2022, TAIFEX further expanded the DPBM-

applicable products to Mini Electronics Sector Futures, Mini Finance Sector Futures and ETF Options; the 

Taiwan Semiconductor 30 Futures as well as the Shipping and Transportation Sector Futures were also added 

to the applicable list on the day of their listing. Currently, nearly 99.9% of trading volume of products in the 

futures market are applicable for the DPBM. For 2023, TAIFEX plans to apply DPBM to Gold Options and 

single stock options to create a more robust and convenient trading environment.

Since its introduction in 2017, there have been 21 products traded in the after-hours trading (AHT) session. 

In 2022, the average daily AHT volume reached nearly 500,000 contracts, a growth of 57.99% compared with 

2021, accounting for more than 50% of the same products during the regular trading session. This indicates 

that traders are active in participating in the AHT session. To provide timely trading and hedging channels 

for traders to respond to the international financial markets, TAIFEX will assess the possibility of adding new 

products to the AHT session based on market demand in 2023.

In terms of the clearing mechanisms of exchange-traded futures market, the continuous growth of the 

AHT volume pushes up the need for round the clock risk control. To fulfill this, TAIFEX will collaborate 

with the Chinese National Futures Association (CNFA) and FCMs to increase the number of stress tests 

and risk warning services during the AHT, as well as to improve disclosure of the pre-opening account risk 

information, which will help traders understand their account risks and take timely response measures, and 

enhance the sound development of risk control measures in the futures market.

In addition, TAIFEX has established and implemented in phases its central clearing service for OTC 

derivatives. The first phase, starting from 25 July 2022, included the NTD interest rate swap contracts 

with long duration, large nominal principal amount and high credit risk, and the participants in scope 

were TAIFEX's clearing members. The second phase, starting in July 2023, will include NTD non-delivery 

forward (NDF) and expand to the end customers of clearing members to further increase the proportion of 

participation in the entire market. Following the global trends of major markets commencing the mandatory 

central clearing of interest rate swap contracts, TAIFEX will help the competent authority promote the 

mandatory central clearing of NTD interest rate swap contracts in Taiwan. Moreover, TAIFEX will continue 

its efforts seeking the recognition and exemption by the foreign competent authorities to facilitate the 

foreign participation in Taiwan's central clearing with lower applicable capital requirements.
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三、推動我國期貨市場國際化

持續規劃與國外交易所或相關機構交流，強化實質國際合作；辦理國際行銷，並與外資業者聯繫，瞭

解其業務需求，進而提升外資參與我國期貨市場比重。此外，積極參與實體或線上國際組織會議，增進國

際證券及期貨市場之交流與學習。

III. Internationalization of the Market

TAIFEX will continue to interact with foreign exchanges or institutions to strengthen international 

collaborations; conduct overseas marketing campaigns; and connect with foreign institutional investors to 

understand their needs, further boosting foreign participation in the Taiwan futures market. In addition, TAIFEX 

will actively participate in physical or online meetings of international organizations to share with and learn 

from global securities and futures markets.

四、市場宣導及推廣

2023年期交所將配合新商品之上市與新制度之上線，持續辦理各式線上及實體宣導推廣活動，包含從

業人員及交易人宣導說明會、大型理財講座及各式獎勵活動等，以擴大宣傳推廣效益，同時建置網站中英

文宣導專區、編印宣導手冊及海報等相關文宣，方便交易人及業者了解期貨市場最新動態；出版「期貨與

選擇權學刊」，發送全國期貨商、大專院校財金系所及相關學術單位圖書館等。此外，為強化期貨知識及

業務宣導，出版「臺灣期貨雙月刊」電子書，以擴大閱覽人次及宣導效果。另為落實期貨知識普及化，將

針對「期貨影音知識網」進行版面優化及改版，結合「期貨與選擇權數位學習網」推廣期貨及選擇權相關

課程，以利強化交易人進行線上學習之便利度及效率。

另將以多元創新方式針對不同對象進行市場宣導及推展工作，包含對校園年輕人宣導普及期貨知識及

建立理財之風險意識。繼2022年辦理「縱橫期海 Trader就是你－大專院校模擬交易競賽」廣獲好評，吸引

600隊、逾2千位學生組隊參賽，2023年將賡續辦理，由大專院校老師指導推薦、學生組隊參賽，透過老

師指導、學生隊員間腦力激盪出交易策略，經由模擬交易展現學習成果。此外，亦持續與大學進行產學合

作，協助校園年輕人建立正確期貨交易觀念。

在教育訓練及人才培訓方面，持續辦理期貨業從業人員課程及交易人期貨及選擇權課程，課程皆免

費，並配合新冠肺炎疫情適時增加線上課程辦理，以擴大課程參與效果。另為落實期貨知識普及化，於雙

北以外地區開辦「期貨與選擇權宣導講座」，其中更特別安排部分場次辦理「認識期貨市場與商品」課

程，優先開放予樂齡族群參與，宣導防範金融詐騙及避免金融剝削。而為培育期貨資產管理及法人機構專

業人才，期交所持續辦理「期貨專業知識及人才培訓班」、「期貨資產管理人員培訓班」及「期貨市場法

人機構從業人員培訓課程」，並皆適時安排線上課程，以落實多元金融創新教育宣導。 
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在法人推廣方面，為積極提升法人參與臺灣期貨市場比重，2023年持續辦理法人機構推廣，於2022

年12月29日公告第9屆「期貨鑽石獎」活動辦法，評選期間自2022年7月1日起至2023年6月30日，獎勵對

象包含期貨業、證券投資信託事業(及其發行之證券投資信託基金)、銀行業、保險業、證券業、造市者、

店頭結算會員及其他法人機構。另透過持續拜會及聯繫銀行、保險及投信業等法人機構，進行互動交流及

業務推廣。

IV. Market Education and Promotion

To promote new products and mechanisms in 2023, TAIFEX will continue to hold online and physical 

promotional activities, including educational seminars, large-scale financial forums and incentive program for 

market participants. The Exchange's website also provides manuals and posters in both Chinese and English for 

market participants to better understand the latest developments in the futures market. The Journal of Futures 

and Option is published, and copies are sent to all FCMs and libraries of department of finance of universities, 

colleges and the related academic institutes. TAIFEX also publishes the Taiwan Futures Bimonthly e-book to 

expand the readership and the effectiveness of promotion. As well, TAIFEX will upgrade its E-learning website 

to make the knowledge of futures market more accessible and enhance the financial literacy for the public.

TAIFEX will carry out market promotion to different target groups by using diverse and innovative 

methods, including the dissemination of knowledge on futures market and building of risk awareness to 

students on campus. The virtual trading competition for college students held in 2022 was applauded and 

drew the participation of more than 2,000 students in 600 teams. The competition will be held in 2023 again. 

Professors will provide guidance to help students form trading strategies through brainstorming and show their 

learning results through virtual trading. TAIFEX will continue to foster academia and industry collaboration with 

universities to help students establish a correct mindset on futures trading.

TAIFEX will continue to offer free courses on futures and options for industry personnel and traders, 

and online courses are also provided during the pandemic. In order to make knowledge on futures trading 

more accessible to the public, "Futures and Options Seminars" are held in regions outside of Taipei City and 

New Taipei City, and seniors are offered priority registration of "Understanding Futures Market and Products" 

courses, which promote the prevention of financial fraud and exploitation. TAIFEX will continue to hold 

"Futures Professional Knowledge and Talent Training Program," "Futures Asset Manager Training Program" and 

"Futures Market Legal Entity Practitioner Training Program" to develop professional talents in futures asset 

management industry and other legal entities. 

In order to increase the institutional participation in Taiwan's futures market, TAIFEX will continue the 

promotion on institutional investors in 2023. On December 29, 2022, the 9th "Futures Diamond Award" was kicked 

off, and the selection period started from July 1, 2022 until June 30, 2023. The awards will be given to business 

firms in the futures, securities, investment trust, banking, insurance industries, as well as market makers, OTC 

clearing members and other legal entities. TAIFEX will also continue to visit and keep in dialogue with institutional 

investors, such as those in the banking, insurance and investment trust industries, for business development.
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五、對期貨商、結算會員及交易資訊申請使用者管理

為推動臺灣期貨市場改革與創新，持續與期貨商、結算會員進行雙向溝通，鬆綁法規及推動與國際市

場接軌，提升服務品質、降低作業成本及精實作業流程，並辦理期貨商輔導作業，以強化期貨商內部控制

制度。另為強化資訊管理，視市場狀況或業務需要，了解交易資訊申請使用者資訊使用狀況及需求，提升

系統服務品質。

V. Management of FCMs, Clearing Members and Market Data Users

In order to improve service quality, reduce operating costs and streamline operation procedures, TAIFEX 

will keep in dialogue with FCMs and clearing members on loosening regulations and better aligning with 

international market practices, and provide consultation services for FCMs to help them improve the internal 

control protocols. TAIFEX will also improve the system-related service to meet the needs of market data users.

六、市場監理

採行數位化金融科技技術，提升風控及監視效率，期能透過大數據、人工智慧及機器學習等監理科

技，持續優化市場監視效能及監視系統功能，使監視作業執行效能更趨迅速、精確及自動化；另透過跨部

門業務聯繫機能，加強全市場風險控管、危機處理能力及壓力測試情境分析。此外，運用輿情分析平台強

化市場重大資訊蒐集，有效監控市場交易人交易狀況及大幅行情波動資訊，即時偵測市場有無異常交易行

為或價格操縱等不法情事，同時持續加強與周邊相關單位之跨市場監理合作，落實周邊單位跨市場資訊互

換及分享機制，並規劃優化司法機關函詢交易人資料作業流程，以提升監理效能及強化與執法單位之合作

機制，共同維護市場安全及秩序。

VI. Market Surveillance

TAIFEX will adopt FinTech to improve the effectiveness of risk management and market surveillance. It is 

expected that the use of big data and artificial intelligence will improve the market surveillance’s efficiency, 

accuracy and automation. In addition, a public sentiment analysis platform will be used for collecting material 

market information and monitoring if there are abnormal trading activities or price manipulation in real-time. 

At the same time, TAIFEX will strengthen the collaboration with related organizations to conduct cross-market 

surveillance for information sharing.



532022  Taiwan Futures Exchange

七、電腦作業

配合新商品上市及交易、結算制度變革，擴充電腦硬體與網路設備、開發應用軟體及規劃建置電腦相

關系統；為提升資訊系統效率並符合未來業務成長所需，參考國際著名交易系統發展趨勢，針對現行系統

效能進行提升改善作業及增進系統擴充能力；另依主管機關指導，辦理「資訊系統採一致性資訊架構標準

整合」計畫，以發展資訊整合。

在資通安全方面，依國內資通安全管理法及主管機關資通安全政策相關規定，持續研議期貨巿場資通

安全防護機制及資訊服務委外安全管理作業，強化電腦機房維運安全及完備市場關鍵資料保全，並配合主

管機關推動「金融資安行動方案」及「資本市場藍圖」相關資安措施，研擬期貨業者資安相關參考指引、

加強資安管理及相關資安演練，持續強化期貨市場資安監理、提升整體資安防護韌性及精進對期貨商之資

通安全檢查機制。

為擴大期貨教育服務對象及服務內容，目前正進行新一代虛擬交易所建置，預計2023年將提供更優

化的撮合機制及開放程式交易模擬下單，提供更貼近真實市場的模擬交易環境，使民眾可快速熟悉商品報

價、下單、洗價、風險控管、保證金帳戶管理等作業，以利宣導與推廣期貨交易制度。此外，依期貨商、

行情資訊廠商及資訊系統開發商之需求，優化雲端交易系統測試環境，以提升開發測試之品質與效能。

在店頭衍生性商品集中結算系統方面，規劃於2023年擴大店頭衍生性商品集中結算服務對象，使店

頭結算會員之客戶交易可提交集中結算，並新增新臺幣NDF結算商品，預計屆時集中結算部位餘額將可進

一步攀升，並降低整體金融市場系統性風險，有助完善我國金融基礎建設。
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VII. Computer Operations

In order to accommodate the launch of new products and amendments to the trading and clearing 

mechanisms, TAIFEX will upgrade the computer hardware, network equipment, application software and 

computer-related systems. In order to improve the efficiency of information system and meet the needs of future 

business growth, TAIFEX will refer to the development trends of world-renowned trading systems to improve 

system performance and add expansion capabilities. Under the guidance of the competent authority, TAIFEX 

will implement the "Standard Integration for Information System Adopting Consistent Information Architecture" 

program to develop information integration.

In terms of cyber security, TAIFEX continues to study the practices enhancing the overall cyber security 

for the futures market and the outsourcing of security management of information services in response to the 

Cyber Security Management Act and the competent authority's policy on cyber security. TAIFEX will strengthen 

the security of data center operations and the storage of key market data. Echo to government cyber security 

policies, TAIFEX will study the reference guidelines for FCMs' information security to reinforce cyber security 

management and improve the overall resilience of information security protection and the cybersecurity 

inspection of FCMs.

To expand market education, currently a new generation of virtual exchange, with a more optimized 

order matching mechanism and an algorithmic trading-applicable environment, is under development, and 

expected to be launched in 2023. And, TAIFEX will optimize testing environments for cloud trading system to 

meet the needs of FCMs, information vendors and system developers, which will further improve the quality 

and performance of development testing.

In terms of the central clearing for OTC derivatives, TAIFEX plans to expand the service scope in 2023, 

including providing the service to the end customer of clearing members, and adding USD/TWD NDFs to the 

service. It is expected that the balance of central clearing positions will be further increased, and the systematic 

risk of the overall financial market will be reduced as a result.
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八、內部稽核作業

協助各部門檢討修訂內部控制制度、自行評估項目及各項程序書，據以辦理內部控制制度自行

評估作業。並依內部稽核實施細則，釐定查核項目、範圍、樣本、時間及方法，依重要性及風險性

訂定查核週期，編製年度稽核計畫，以執行各項業務與財務查核，藉此衡量現行政策、程序及內部

控制之有效性與遵循程度。

VIII. Internal Audit

Internal Audit will continue to assist each department in reviewing and revising its internal control 

protocols, self-audits and various procedures. The audit items, scope, samples, time and methods are 

determined based on the implementation rules and operational direction of internal audit, while the 

audit cycle is defined based on importance and risk levels. TAIFEX will set up its annual audit plan for 

business and financial audits to measure the effectiveness of and compliance with the existing policies, 

procedures and internal control protocols.

在主管機關指導及期貨業者共同努力下，臺灣期貨市場健全發展，2023年期交所將賡續研發及

創新商品及制度，提供高效率、低成本且公平、公正、公開交易環境，吸引各類交易人參與臺灣期

貨市場交易，亦將秉持社會永續、企業永續之原則，善盡企業社會責任，營造一個健全公義的期貨

市場。 

Under the guidance of the regulator and the joint efforts in the whole industry, Taiwan's future 

market has developed soundly for years. In 2023, TAIFEX will continue to develop and introduce 

products and measures to provide an efficient, low-cost, fair, safe and transparent trading environment 

to attract more market participants. Nevertheless, TAIFEX will adhere to the principles of social and 

corporate sustainability to fulfill its corporate social responsibility, and create an even more sound and 

fair futures market. 




